
ضرورت چاره اندیشی واحدهای صنعتی 
برای پیشگیری از شیوع کرونا

ویروس جدید کرونا شرایطی را به وجود آورده که 
تمام افشار جامعه اعم از کارگر، کارمند، وکیل و 
وزیــر را درگیر خــود کرده اســت. حفاظت از 
سرمایه های انسانی در هر صنفی، گروه  تولیدی و 
صنعتی یک وظیفه ملی است. باید مانع گسترش 

شیوع این بیماری شویم چراکه این اپیدمی سرعت بالایی دارد. 
در این شرایط باید هر کس مراقب خود و خانواده خویش باشد. ساعت 
کار، حضور در محل کار و... مطرح نیست. مهم این است که همه ما 
بدانیم، تا حداقل 10 روز آینده، شرایط بحرانی و خاصی اعلام شده 

که باید مراقبت ویژه ای داشته باشیم. 
مســوولان نیز همین موضوع را اعلام کردند که هفته سختی پیش 
روی ماست. بنابراین باید بدانیم که چه باید بکنیم که خود و خانواده 
و همسایگانمان دچار مشکل نشویم. بهتر این است که تا حد امکان در 
منازل بمانیم. هر شخصی در منزل خود در شرایط بسیار خاص خود 
و خانواده را حبس کند. در محیط های صنعتی نیز به مرور این اتفاق 
ممکن است رخ دهد. ما در مجموعه خود این اقدام را انجام داده ایم 
و بخش های ستادی گروه را به مرخصی فرستاده ایم و هزینه آن را 
شرکت می پردازد. همچنین واحدها و نفراتی که ضرورت دارد حضور 
داشته باشند، باید بتوانند با یک یا دو نفر واحد خود را مدیریت کنند. 
توصیه ما این اســت که تعداد نفرات حاضر در واحدهای صنعتی را 
کاهش دهند. ما نمی توانیم با توجه به کمبود امکاناتی که امروز داریم،  
شرایط را پیش ببریم. بنابراین لازم است مردم آگاهانه در بخش های 

مختلف مسائل را رعایت کنند. 
محیط بهداشتی کار تنها به محیط کار محدود نیست و به خانه نیز 
ارتباط دارد. هر شــرکت باید در ابتدای ورود کارکنان به هر طریقی 
درجه حرارت بدن فرد را کنترل کند. همچنین باید به تک تک افراد 
هر واحد گفته شــود که توجه به مسائل بهداشتی از خود آنان آغاز 
می شود. همه مسوولان هر واحد باید مراقبت یکدیگر باشند. مدیر 
کارخانه موظف است از مسائل بهداشتی اطلاعات لازم را کسب کند. 
لازم است روزی 20 مرتبه دست ها با مایع صابون شست و شو داده 
 شــود و این مساله ای است که به همه کارگران و مسوولان واحدها 

توصیه می شود. 
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رئیس اتاق اصناف مطرح کرد

خلوت شدن بازار مشهد 
به خاطر »کرونا« 

معاون اقتصادی استاندار خبر داد

صدور ۵ مجوز برای 
راه اندازی واحد تولیدی 
الکل در خراسان رضوی

درخواست رئیس
 اتاق ایران  از جهانگیری

 برای مهار »کرونا«

 مدیرکل آموزش و پرورش خراسان رضوی 
خبر داد

راه اندازی سامانه 
اینترنتی آموزش 

مجازی دانش آموزان همین  صفحه

 دنیای اقتصاد از آخرین وضعیت شیوع کرونا
 در خراسان رضوی و اقدامات مسوولان گزارش می دهد

 از اعلام وضعیت قرمز در مشهد 
تا درخواست لغو قطارهای قم

س کرونا/بامداد یکشنبه 98/12/11
ش ویرو

  ضدعفونی کردن شبانه معابرشهری توسط شهرداری مشهد برای مقابله و پیشگیری از گستر
 

ادامه یادداشت
اگر مشکلات مالی برای کارکنان وجود دارد، کارخانه 
موظف است نسبت به این مسائل پیگیر باشد. این هزینه 
ها هزینه ملی و سرمایه گذاری است. لازم است نیروی 
انسانی در چنین شرایطی حفظ شود. اگر لازم است 
حتما در مرخصی ها مسامحه شود و شرکت این مسائل 
را پوشش دهد. استفاده از ماسک نیز مساله مهمی است 
و کمبود آن احساس می شود. ماسک موجب می شود 
اگر کسی درگیر این بیماری است، به بقیه آسیبی نرسد. 
البته این ماسک معمولی و کاغذی به ازای هر 2 ساعت 

که خیس می شود، باید تغییر کند. 
از دولت و مسوولان و تولیدکنندگان می خواهیم به 
خاطر مردم کمک کنند. این خیانت محض است که 
این کالا احتکار شود. باید چنین افرادی با سخت ترین 
مجازات مورد برخورد قرار گیرند. در حال حاضر حتی 

الکل نیز در بازار یافت نمی شود. 
این جنگ خاص اقتصادی انسانی است که از طرف 
همه یک همکاری و همدلی خاصی را می طلبد. 
امیدواریم با دعا و تلاش مردم کمک شود این ویروس 
توسعه پیدا نکند و به جای دیگر منتقل نشود تا حداکثر 

در دو هفته آینده شرایط به حالت عادی بازگردد.
طبیعتا در فرایند اقتصاد که زنجیره ای به هم 
پیوسته است، این اتفاق صدمه سخت و سنگینی به 
روند اقتصادی کشور خواهد زد. این مساله صدمات 
پاسخگویی، مالی و بدهکاری برای واحدهای صنعتی 
خواهد داشت. امیدواریم در رسالت خویش با سعه صدر 
به این مساله نگاه کنیم و به این ماجرا به عنوان یک اتفاق 

ویژه توجه شود تا کسبی هم متوقف نشود.
*رئیس کانون انجمن های صنفی کارفرمایی 
خراسان رضوی

دنیای اقتصاد- معاون برنامه ریزی و 
توسعه شهرداری مشهد گفت: به منظور 
کاهش تردد شهروندان و پیشگیری از 
شیوع کرونا بستر استفاده از خدمات 
غیرحضوری شهرداری فراهم شده است.

به گزارش ایرنا، شهریار آل شیخ افزود: یکی 
از راهکارهای جلوگیری از شیوع ویروس 
کرونا، کاهش حضور در اماکن عمومی است و 
شهروندان برای حفظ سلامت خود و دیگران 
باید از خدمات غیرحضوری استفاده کنند. 
وی ادامه داد: هم اکنون در مناطق هشت 

و 12 شهرداری مشهد تمامی خدمات به صورت 
غیرحضوری ارائه می شود و در سایر مناطق نیز به دنبال 

تحقق این مهم و ایجاد این بستر هستیم.
آل شیخ گفت: همچنین شهروندان از طریق 
نرم افزارهای موبایلی شهری و سامانه میز خدمت 
می توانند از سامانه های شهرداری خدمات مورد نظر 
را به صورت غیرحضوری دریافت کنند و زمینه انتقال 

وجه و پرداخت آن نیز در بستر »اپ جامع شهروندی« 
فراهم شده  است.

معاون برنامه ریزی شهرداری مشهد افزود: در ناوگان 
حمل و نقل عمومی نیز امکان پرداخت الکترونیکی و 
انجام شارژ فراهم شده و شهروندان به راحتی می توانند 

از این خدمات استفاده کنند.
آل شیخ ادامه داد: همچنین با توجه به فرارسیدن 

هفته درختکاری برای جلوگیری از مراجعه 
حضوری شهروندان برای دریافت نهال، ثبت 
نام توزیع نهال رایگان به شهروندان در هفته 
درختکاری از طریق اپلیکیشن »شهر من« 
انجام می شود. وی گفت: کاربران برای ثبت  
درخواست نهال در اپلیکشین شهر من باید 
وارد سرویس مربوطه شده و با پرکردن 
نام  به ثبت  اقدام  مشخصات درخواستی 
کنند، در این سرویس امکان مشاهده زمان و 
 مکان های توزیع نهال برای شهروندان فراهم  

شده  است.
بر اساس آخرین اعلام دانشگاه علوم پزشکی مشهد 
۹1 نفر از شهروندان مشکوک به ابتلا به ویروس کرونا 
در مناطق زیرپوشش این دانشگاه در خراسان رضوی 
تاکنون برای تشخیص دقیق نوع بیماری مورد آزمایش 
تخصصی قرار گرفته  و از این میان فقط دو نفر بر اساس 
نتایج آزمایش تخصصی، مبتلا به ویروس کرونا شناخته 

شده اند.

ایرنا- نشست توجیهی فعالان شبکه های 
اجتماعی در مشهد برای مقابله با کرونا روز 
یکشنبه در سالن هلال احمر این شهر برگزار 

شد.
معاون بهداشت، درمان و توانبخشی جمعیت هلال 
احمر خراسان رضوی گفت: در این نشست فعالان 

شبکه های اجتماعی برای آموزش »کودکان کار« اصول 
رعایت بهداشت فردی و جمعی را به منظور مقابله با 

بیماری کرونا و پیشگیری از آن فرا گرفتند.
مجید ذاکر افزود: فعالان شبکه های اجتماعی در این 
راستا پویش مردمی  #مثل_فرزند_خودم را راه اندازی 
کرده اند. وی آموزش کودکان کار را به عنوان یکی از 

گروه های در معرض ابتلا به بیماری ضروری دانست و 
اظهار کرد: در این نشست یک روزه بیش از ۳0 نفر از 

فعالان شبکه های اجتماعی شرکت کردند. 
سالانه بیش از ۴00 کودک کار در کلانشهر مشهد 
شناسایی می شوند که ۴0 درصد آنان کودکان 

افغانستانی و اتباع خارجی هستند. 

دانشگاه  رئیس  بحرینی«  »سیدمحمدحسین 
علوم پزشکی مشهد هم که به همراه شهردار مشهد به 
عنوان میهمان در برنامه تلویزیونی »اشاره« در شبکه 
استانی خراسان رضوی حضور یافته بود، از مثبت بودن 
آزمایش کرونا 2مورد در مشهد و ارتباط این افراد با شهر 
قم خبر داد و گفت: » از 2مورد مثبت ابتلا به ویروس 
کرونا در مشهد یک نفر خودش و دیگری همسرش 
به قم سفر کرده اند.« بحرینی درباره وضعیت ویروس 
کرونا در مشهد و دانشگاه های علوم پزشکی این شهر 
گفت: »از ۳0بهمن تا دیشب 21۶نفر با اعلام مشکل 
تنفسی بستری شده اند که از این تعداد 120نفر بستری 
و بقیه مرخص شده اند« او تاکید کرد که ما با بحران 
روبه رو هستیم و هر کس بگوید مشکلی وجود ندارد، 

دروغ گفته است. 
حمیدرضا رحیمی سخنگوی ستاد مقابله با بیماری 
کرونا در خراسان رضوی هم در گفتگو با یکی از روزنامه 
های محلی گفته »از تاریخ ۳0 بهمن ماه تا 10 اسفندماه 
۹۸، 1۹۵ نفر از افرادی که دارای سندروم حاد تنفسی 
بودند، تحت نظارت دانشگاه علوم پزشکی مشهد، 
بستری شدند که از این تعداد، ۹۵ نفر ترخیص شده و 
در حال حاضر تعداد 100 نفر در بیمارستان شریعتی 

مشهد بستری و تحت مراقبت صد در صد هستند«.
شهردار مشهد: مردم بیماری و آمارها را جدی بگیرند

»محمدضا کلایی« شهردار مشهد هم که در این 
برنامه حاضر شده بود، بی پرده با مردم سخن گفت و 
هشدارهایی جدی داد؛ او به تبعات ساده گرفتن شیوع 

این بیماری توسط مردم اشاره کرد و گفت: »اگر مردم 
این موضوع را ساده بگیرند، قطعا دچار مشکل خواهیم 
شد. الان آژیر قرمز در مشهد به صدا درآمده و تا زمانی 
که آژیر سفید به صدا درنیامده است، موظف به رعایت 
هستیم. اگر ضروری نیست، از منازل خارج نشویم و اگر 
خارج می شویم، نکات بهداشتی را رعایت کنیم؛ ما کرونا 
را پشت سر خواهیم گذشت و روزی تمام خواهد شد، اما 
اینکه چقدر طول بکشد و با چه هزینه ای باشد و چقدر 
تلفات به جا بگذارد، به مردم بستگی دارد.« کلایی البته 
این را هم گفت که شهرداری مشهد از ۳0بهمن ماه که 
هنوز پروتکل ها نیامده بود، اقدامات خود را برای مبارزه 
با کرونا در شهر آغاز کرد؛ ما ایستگاه های اتوبوس، مترو 
و همچنین مکان های پرتجمع را ضدعفونی کردیم. 
اقدامات شهر هوشمند هم در این موضوع بیشتر از 
گذشته به کار آمد و با توجه به توانمان، بیشتر از سایر 
شهرهای کشور انجام دادیم. شهردار مشهد نگاهی 

هم به آمار شیوع کرونا در 
استان انداخت و گفت: 
باید آمار را جدی بگیریم. 
آمار امروز ما با ۴روز قبل 
متفاوت است. اگر یک نفر 
هم در یک ماه آینده در 
استان ما به دلیل کرونا 
فوت کند، شاید یکی 
از عزیزان ما باشد. باید 
مساله را جدی بگیریم 

و این به کمک مردم نیاز دارد.
کلایی در این برنامه حتی به فکر رکوردشکنی هم بود 
و گفت: اگر همراهی مردم را داشته باشیم، می توانیم 
مانند تمام رکوردهایی که در مشهد زدیم، این بحران را 

با کمترین هزینه پشت سر بگذاریم.
اما از سوم اسفندماه یعنی ابتدای هفته گذشته بحران 
بیماری کرونا در اقدامی پیشگیرانه از سوی مراجع 
مسوول موجب تعطیلی همه دانشگاه ها، مراکز آموزش 
عالی، مدارس، ورزشگاه ها، سینماها، باشگاه های ورزشی 
و حتی مجامع، رویدادها و نمایشگاه های فرهنگی هنری 
در سطح استان شد. »قاسمعلی خدابنده« مدیرکل 
آموزش و پرورش خراسان رضوی هم با اشاره به اینکه در 
ایام تعطیلی مدارس، آموزش متوقف نمی شود، گفت: 
سامانه اینترنتی آموزش مجازی دانش آموزان این استان 

از روز شنبه دهم اسفندماه راه اندازی شد.

عبدالله یزدان بخش *

ضرورت چاره اندیشی واحدهای صنعتی برای پیشگیری از شیوع کرونا

دنیای اقتصاد از تاثیرگذاری ویروس جدید کرونا بر اقتصاد خراسان رضوی گزارش می دهد

سایهشیوعویروسبرکسبوکار
دنیای اقتصاد-  این روزها آنقدر خبرهای بیماری ناشی از ویروس جدید 
کرونا داغ شده و حرف های ضد و نقیض می شنویم که هراس و وحشت 
بزرگی را در ما به وجود آورده، در حدی که دلمان نمی خواهد پایمان را از خانه 
بیرون بگذاریم و هر روز که می خواهیم به محل کارمان برویم، دعا می کنیم 

که ای کاش در خانه هایمان می ماندیم اما بالاخره نباید چرخه تولید کشور از 
حرکت بایستد و جبهه اقتصادی کشور  با وجود تمامی مشکلات به کار خود 
ادامه می دهد.  همه می دانیم نیروی انسانی از مهمترین سرمایه های هر بنگاه 
اقتصادی به حساب می آید تا جاییکه اگر هر یک از نیروهایش با مشکلی 

به ویژه در حوزه سلامتی مواجه شود، این سیستم است که دچار آسیب 
می شود. بنابراین مسوولان این بنگاه ها کمر همت بستند تا بتوانند فضای امن 
و بهداشتی را برای کارکنانشان ایجاد کنند اما کمبود مواد ضدعفونی کننده 

 صفحه4 و ماسک و در دسترس نبودن آنها کار را دشوار کرده است.

 ادامه در همین صفحه  

 ادامه در صفحه 2 

دنیای اقتصاد از آخرین وضعیت شیوع کرونا در خراسان رضوی و اقدامات مسوولان گزارش می دهد

از اعلام وضعیت قرمز در مشهد تا درخواست لغو قطارهای قم

به منظور کاهش تردد شهروندان 

شهرداری مشهد خدمات غیرحضوری ارائه می دهد

نشست فعالان شبکه های اجتماعی در مشهد برای مقابله با کرونا

دنیای اقتصاد، زهرا صفدری- بالاخره همانطور که انتظار می رفت پای کرونا به خراسان رضوی و مشهد باز شد؛ شهردار مشهد هم برای اولین بار با حضور در 
برنامه ای تلویزیونی وضعیت قرمز مشهد را به مردم اعلام کرد و از آنها خواست دو هفته پیش رو را جدی بگیرند. اواخر هفته پیش بود که خبر فوت دو نفر در 
نیشابور به علت ابتلا به ویروس کرونا در فضای مجازی و شبکه های اجتماعی استان حسابی سر و صدا به پا کرد. از همان ابتدا که مسوولان خبر فوت این دو مبتلا 
به کرونا را اعلام کردند، به این نکته هم اشاره کردند که هر دو نفر آنها با قم در ارتباط بوده اند و شاید همین امر باعث شد که استاندار خراسان رضوی ابتدای این 
هفته خواستار جلوگیری از ورود روزانه سه رام قطار از قم به مشهد شود. موضوعی که البته تا دیروز)یکشنبه( اتفاق نیفتاد و شاهد این ادعا تصاویری است که 

از فروش بلیت قطار قم به مشهد در فضای مجازی دست به دست می شد.



2 خبر
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خبر

ادامه از صفحه اول 
z ،درخواست لغو روادید از مبدا کشورهای پاکستان

عراق و افغانستان
شورای معاونان استانداری خراسان رضوی هم در 
جلسه روز شنبه 10 اسفندماه با بررسی پیشنهادات 
مربوط به پیشــگیری و مقابله با ویــروس کرونا، 
جلوگیری از ورود روزانه سه رام قطار از قم به مشهد 
و همچنین لغو روادید از مبدا کشورهای پاکستان، 

عراق و افغانستان را خواستار شد.
در این جلسه با ریاست »علیرضا رزم حسینی« 
استاندار خراسان رضوی مقرر شد در قالب مکاتبه ای 
با وزیر بهداشت به عنوان رئیس ستاد ملی پیشگیری 
و مبارزه با کرونا در کشور درخواست شود که از ورود 
روزانه ســه رام قطار از مبدا قم به مشهد جلوگیری 
شود. همچنین مقرر شد طی مکاتبه با وزیر بهداشت 
روادید مسافران از مبدا کشورهای پاکستان، عراق و 

افغانستان به مشهد تا اطلاع ثانوی لغو شود. 
در این جلسه محمد صادق براتی معاون هماهنگی 
امور زائران استانداری ماموریت داده شد پیگیر موضوع 
غربالگری و سنجش افراد مشکوک مبتلا به بیماری 
کرونا در مبادی ورودی شهر مشهد اعم از فرودگاه، 
راه آهن و ترمینال های مسافربری باشد. همچنین 
به علی رسولیان معاون اقتصادی استاندار و رئیس 
کمیته تامین، توزیع و نظارت بر بازار ستاد پیشگیری 
و مقابله با ویروس کرونا در استان ماموریت داده شد 
که موضوع تامین اقلام بهداشتی مورد نیاز در بازار 

را پیگیری کند.

z ممنوعیت صادرات کالاهای مقابله با کرونا از مرزهای
خراسان

رســولیان درباره برخورد با محتکران در این روزها 
گفت: بازرسان به شدت با احتکار میوه و مواد و تجهیزات 
پیشگیری و مقابله با کرونا برخورد می کنند و مجاز 
هستند با دستور دستگاه قضا محل اختفای این کالاها را 
مهر و موم کنند. او افزود: طی هفته جاری بازرسان موفق 
شدند ۳0 هزار لیتر الکل، 10 هزار عدد ماسک و 100 

 تن لیموترش که احتکار یا اختفا شده بود را کشف کنند.
معاون اقتصادی استاندار اضافه کرد: کالاهای مکشوفه 
و کالاهــا و تجهیزات مقابلــه با کرونا که در اختیار 
انبارهای تملیکی خراســان رضوی است بلافاصله در 
اختیار دانشــگاه های علوم پزشــکی قرار می گیرد و 
 میوه ها هم با قیمت مصوب در بازار عرضه می شــود.
معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری خراسان 

رضوی از ممنوعیت صادرات کالاهای مقابله با کرونا از 
جمله مواد شوینده و ضدعفونی کننده، ماسک و ژل 
ضدعفونی کننده و ســایر ملزومات از مرزهای استان 

هم خبر داد.

z تدابیر نصف و نیمه در کنترل مسافران
اما موضوع کنترل مســافرانی که به مشهد وارد 

می شوند هم بسیار حساس است؛ با توجه به اینکه 
روزانه ســه رام قطار از قم به مشهد وارد می شود، 
حساسیت این موضوع چندبرابر است؛ با این وجود، 
»حمیدرضا رحیمی« سخنگوی ستاد مقابله با بیماری 
کرونا در خراسان رضوی می گوید هنوز برای کنترل 

مسافران ریلی به جمع بندی خاصی نرسیده ایم!
رحیمی اظهار کرد: بسیج جامعه پزشکی، مسوول 

رسیدگی به مسافرانی است که با خودروی شخصی 
به مشــهد می آیند. همچنین قرار است مسافرانی 
که با اتوبوس به شــهر مشهد مراجعه می کنند، در 
ترمینال و پایانه با اعلام کارشناسان به محل نمونه 
گیری و آزمایش مراجعه کنند و در صورت نیاز تحت 
غربالگری و مداوا قرار گیرند. در فرودگاه هاشمی نژاد 
هم تدابیری برای مقابله با این بیماری اتخاذ شده و 
تعداد دفعات شستشوی زمین و ضدعفونی کردن 

هم بیشتر شده است.
سخنگوی ستاد مقابله با بیماری کرونا در خراسان 
رضوی به بی توجهی مردم به این ویروس در برخی 
نقاط استان اشاره و اظهار کرد: علیرغم اینکه در برخی 
نقاط شــهرها خلوت بودن را مشاهده می کنیم، اما 
در برخی نقاط دیگر کماکان عروسی ها و مجالس 
برپا است که نشــان دهنده نرسیدن آموزش لازم 

به افراد است.
 او البته بــر این موضوع هم تاکید کرد که علت 
اینکه آمار کرونا در کشــور ما نسبت به آمار جهانی 
بالاتر است، کمبود کیت لازم برای درمان است و تا 
این لحظه تنها 100 کیت در اختیار دانشگاه علوم 

پزشکی مشهد قرار داده شده است.
رحیمی یادآور شد: در شهر مشهد سعی شده تا با 
تجربه شهرهای دیگر نسبت به برخورد با این بیماری 
اقدامات لازم انجام شود، مانند اینکه بیمارستان های 
اصلی شــهر را که به لحــاظ رفت و آمد و مراجعه، 
متقاضی بالایی دارند را درگیر پذیرش این بیماری 
نکرده و صرفاً بیمارستان شریعتی مشهد را به این 

کار اختصاص دهیم.
مهمترین نکته ای که در کنار لزوم تدبیر و چاره 
اندیشی مسوولان برای کنترل و مقابله هر چه بیشتر 
با این ویروس، لازم اســت به آن توجه کرد، رعایت 
نکات بهداشتی و پرهیز از حضور در اماکن عمومی و 
تجمع در کنار یکدیگر توسط مردم است؛ موضوعی 
که اگر به درستی رعایت شود، می توان امیدوار بود با 
پایان یافتن سال و گرمتر شدن دمای هوا، رفته رفته 
از شدت شیوع ویروس کاسته شده و شرایط عادی تر 

از وضعیت کنونی شود. 

 مدیرعامل سازمان همیاری شهرداری های 
خراسان رضوی خبر داد

 راه اندازی سامانه معین کالا 
در طرقبه شاندیز

دنیای اقتصاد- مدیرعامل سازمان همیاری 
شهرداری های خراسان رضوی از راه اندازی 
سامانه معین کالا در شهرستان طرقبه 

شاندیز خبر داد.
میثم کرمانی گفت: از آنجا که شهرستان 
طرقبه شاندیز، شهری با توانمندی های کشاورزی، غذایی 
و گردشگری است و سازمان همیاری استفاده از چنین 
اپلیکیشن هایی را به عنوان فعالیتی اقتصادی قبول دارد، سامانه 
معین کالا را با سرمایه گذاری ویژه راه اندازی و ثبت کرده ایم که 
به زودی از آن رونمایی خواهد شد البته این طرح نیازمند سرمایه 
گذاری ویژه ای است و به صورت مشارکتی تحقق خواهد یافت. 

 وی تصریح کرد: در این راستا توافق نامه ای با همکاری 
شهرداری طرقبه شاندیز منعقد شده است و راه اندازی این نرم 
افزار را برای این شهرستان آغاز خواهیم کرد و پس از اتمام، آن را 
برای شهر مشهد عملیاتی می کنیم و درنهایت این طرح را برای 

کل کشور ارائه خواهیم کرد.  
z انعقاد قراردادهایی با سرمایه 50 میلیارد تومانی برای پروژه های

بزرگ در شهرستان ها 
مدیرعامل سازمان همیاری شهرداری های استان اظهار کرد: 
سازمان همیاری با کمک مجموعه همیار سازه توس در حوزه 
پروژه های بزرگ شهرستان ها ورود کرده و حدود ۵0 میلیارد 
تومان قرارداد منعقد کرده است؛ برای نمونه برای اجرای پارکینگ 
در شهر طرقبه حدود 27 میلیارد تومان به صورت تهاتر قرارداد 
منعقد کرده ایم چراکه مجموعه همیارسازه توس این توانایی را 

دارد تا از طریق تهاتر پروژه ها را مدیریت و عملیاتی کند.  
zآمادگی برای همکاری در پروژه شهر شادی شاندیز

کرمانی درباره پروژه شهر شادی شاندیز هم گفت: طبق اصول 
تجارت بین الملل، برای عملیاتی کردن طرح ها در همکاری با 
خارجی ها نیازمند مدیر طرح هستیم که بتواند بر قراردادهای از 
این دست، تسلط داشته باشد. در همین راستا سازمان همیاری 
شهرداری های استان فردی متخصص را در این زمینه در نظر 
گرفته که به صورت تخصصی بررسی های لازم را انجام دهد. 
گفتنی است سازمان همیاری علاوه بر اینکه می تواند در بخشی 
از پروژه شهر شادی مشارکت داشته باشد، این آمادگی را دارد تا 
در مدیریت طرح و تجارت با طرف خارجی در کنار شهرداری 

طرقبه- شاندیز باشد. 
z 99 ورود به حوزه بورس در شش ماه دوم سال

مدیرعامل سازمان همیاری شهرداری های خراسان رضوی با 
بیان اینکه این سازمان سرشار از منابع است اما این سرمایه ها تبدیل 
به سرمایه راکد شده اند، تصریح کرد: یکی از اقدامات ما در این زمینه 
ورود به بورس است. در واقع اگر این کار عملیاتی شود رویدادی نوین 
در سطح کشور خواهد بود؛ چراکه هیچ شهرداری و سازمان همیاری 
با این مکانیزم به حوزه بورس وارد نشده است. این اگرچه که کار 
دشواری است اما در حال روی دادن است و در شش ماهه دوم سال 
1۳۹۹ این اتفاق رخ خواهد داد. درواقع خراسان رضوی مبتلا به فقر 
در زمینه بورس است، هم فقر دانش آن و هم فقر در جذب سرمایه و 

راهکار رفع این مشکل، جذب سرمایه در بورس است.

 راه اندازی مرکز غربالگری
 بیماری های واگیر در تربت حیدریه 

دنیای اقتصاد- معاون بهداشتی دانشگاه علوم 
پزشکی تربت حیدریه از راه اندازی مرکز غربالگری 

بیماری های واگیر در این شهرستان خبر داد.
الهام بهره مند گفت: این مرکز به منظور پیشگیری، کنترل 
و پاسخگویی به مردم در باره بیماری های واگیردار از جمله 
کرونا راه اندازی شده و مردم می توانند در دو نوبت صبح و 
عصر برای تشخیص بیماری خود به این مرکز مراجعه کنند.

وی با بیان اینکه ویروس کرونا از طریق تماس مستقیم 
با قطره های تنفسی فرد آلوده و تماس با سطوح آلوده به 
ویروس منتقل می شود، افزود: این ویروس می تواند ساعت ها 
روی سطوح زنده بماند اما با یک ضدعفونی ساده می توان آن 
را از بین برد، از این رو توصیه می شود افراد برای جلوگیری از 
ابتلا، از حضور در مکان های تجمعی خودداری کنند و روزانه 

به صورت مکرر دست های خود را با آب و صابون بشویند.
وی ادامه داد: افرادی که سرفه، گلو درد و لرز با تب یا بدون 
تب دارند، ضمن حفظ خونسردی به مراکز درمانی مراجعه 

کنند تا تحت مراقبت لازم قرار گیرند.
بهره مند، از ارایه آموزش های لازم در ارتباط با نحوه 
ضدعفونی، گندزدایی و پیشگیری از ویروس کرونا به 
رانندگان اتحادیه تاکسیرانی، سرویس های مدارس و 
شرکت های تعاونی حمل و نقل بین شهری خبر داد و 
گفت: براساس دستورالعمل پیشگیری و کنترل بیماری 
کرونا، رویکرد اصلی، آموزش و اطلاع رسانی است و در این 
راستا جلسات و کارگاه های آموزشی به طور مستمر برگزار 
می شود. وی همچنین از راه اندازی ایستگاه سلامت به 
منظور اطلاع رسانی و آموزش راه های پیشگیری از ویروس 
کرونا خبر داد و افزود: برگزاری کلاس های آموزشی ویژه 
کارکنان بانک، ادارات و اصناف از جمله برنامه های اجرا 
شده در راستای جلوگیری از انتشار این یروس است. 
دانشگاه علوم پزشکی تربت حیدریه به ۳۶۳ هزار نفر از مردم 
شهرستان های تربت حیدریه، زاوه و مه ولات خدمات ارایه 
می دهد. مرکز شهرستان 22۵ هزار نفری تربت حیدریه در 

1۵0 کیلومتری جنوب مشهد واقع است.

رحیمی:علتاینکهآمارکرونادر
کشورمانسبتبهآمارجهانیبالاتر
است،نداشتنتعدادکیتلازمبرای

درماناستوتااینلحظهتنها۱۰۰کیت
دراختیاردانشگاهعلومپزشکیمشهد

قراردادهشدهاست

رسولیان:بازرسانبهشدتبااحتکار
میوهوموادوتجهیزاتپیشگیریو
مقابلهباکرونابرخوردمیکنندومجاز
هستندبادستوردستگاهقضامحل
اختفایاینکالاهارامهرومومکنند

دنیای اقتصاد-  اولین پل تیرقوسی شمال 
شرق کشور با اعتبار 17.5 میلیارد تومان در محور 

ابوطالب مشهد به بهره برداری رسید.
ساخت این دوربرگردان که از اواخر مردادماه امسال 
شروع شده بود، به طول ۶۵0 متر اولین پلی است که با 
استفاده از تیرهای قوسی احداث شده و بولوار ابوطالب 
شمالی را به بولوار ابوطالب جنوبی متصل می کند و به 
گفته مدیران شهری متخصصان و مشاوران پروژه در 
ساخت این پل به جای سازه فلزی، سازه بتنی را انتخاب 
کرده و به جای تیرهای صاف معمول، از تیرقوسی 
استفاده کرده اند. محمرضا حیدری رئیس شورای 
شهر مشهد درحاشیه بازدید و بازگشایی دوربرگردان 
غیر همسطح ابوطالب با اشاره به این که تصادفات و 
سوانح مختلف در منطقه ابوطالب یکی از دغدغه های 
ما از اولین روزهای فعالیت شورای پنجم بود، گفت: به 
همین دلیل اجرای پروژه دوربرگردان غیر همسطح 
ابوطالب در دستور کار مدیریت شهری قرارگرفت. 

وی اضافه کرد: بهره  برداری از پروژه هایی از جمله 
چپگرد شهید ناصری و دوربرگردان غیرهمسطح 
 ابوطالب در فضای کنونی، بسیار امیدآفرین است.

حیدری گفت: با توجه به شرایط و نگرانی از شیوع 
ویروس کرونا، از برگزاری مراسم افتتاح و بهره برداری 

رسمی اجتناب کردیم.
محمدرضا کلایی شهردار مشهد هم با اشاره به این 
که برخی اوقات احداث بزرگراه مانند صد متری مشهد 
باعث قطع ارتباط میان متن و حاشیه شهرها می شوند، 
گفت: با توجه به این موضوع اتصال حاشیه به متن با 
احداث پروژه هایی همانند دوربرگردان ابوطالب یکی 
از دغدغه های مدیریت شهری برای اتصال حاشیه به 
متن بوده است. 100 متری هم مشهد را به دو بخش 
تقسیم و ارتباط میان حاشیه و متن را قطع کرده است، 
 لذا از ابتدا به دنبال رفع و کمرنگ شدن این موضوع 
بوده ایم.  وی اضافه کرد: با توجه به این که یکی 
میان مناطق  فاصله  راه های کمرنگ شدن  از 

برخوردار و غیر برخوردار اتصال این دو منطقه به 
یکدیگر است اجرای پروژه هایی چون دوربرگردان 
غیرهمسطح  تقاطع  و  ابوطالب  غیرهمسطح 
 مصلی در دستور کار مدیریت شهری قرار گرفت.

وی تصریح کرد: در همین راستا عملیات اجرایی 
دوربرگردان ابوطالب در2۹ مرداد امسال آغاز 
و با هزینه 17.۵ میلیارد تومان اجرا شد که به نوعی 
حلقه اتصال بین حاشیه و متن خواهد بود. خلیل الله 
کاظمی معاون عمران و حمل و نقل شهردار مشهد 
هم گفت: این پروژه به دلیل برخی معارضات از جمله 
تغییر مکان لوله آب، گاز و جابه جایی تیرهای برق 
و خط 20 کیلو ولت با 11 روز تاخیر به بهره برداری 
رسید.  او افزود: دوربرگردان همسطح ابوطالب در 
بزرگراه چراغچی حد فاصل میدان امام حسین )ع( 
به میدان خیام همواره از نقاط حادثه خیز شهر بود 
 که موجب ده ها تصادف منجر به جرح و فوت می شد.

کاظمی ادامه داد: در این دوربرگردان همسطح روزانه 

۹00 خودرو عبور می کرد که منجر به وقوع یکهزار و 
200 حادثه در سال می شد.

وی ایجاد فضای سبز در ۶ هزار مترمربع و تامین 

روشنایی با نصب برج نوری و نورپردازی روی عرشه 
و زیرپل را از جمله فعالیت ها در اجرای دوربرگردان 

غیرهمسطح و پل تیرقوسی یاد شده ذکر کرد.

دنیای اقتصاد، زهرا صفدری- با حضور سورنا 
ستاری معاون علمی و فناوری رئیس جمهور و 
تولیت آستان قدس رضوی از ملزومات »دیالیز 
صفاقی« تولید داخل و تولید فیلمهای چند لایه 
فرآورده های تزریقی شرکت داروسازی ثامن 
رونمایی شد. تکنولوژی ای که به گفته معاون 
فناوری رئیس جمهور بازار بزرگی ایجاد خواهد 
کرد و به دنبال آن شاهد توسعه در حوزه سرم 

سازی و سایر اقلام حوزه درمان خواهیم بود.
به گفته »مجید طبسی« مدیرعامل داروسازی 
ثامن، از 70هزار نفر بیمار کلیوی در کشور، ۵0 درصد 
همو دیالیز می شوند، ۴7 درصد پیوند کلیه و ۳ درصد 
با دیالیز صفاقی مداوا می شوند. میانگین دیالیز صفاقی 
در دنیا 10 درصد است و بسیاری از کشورها چنین 
دانشی را ندارند و امروز ملزومات این نوع درمان به تولید 

داخلی در ایران رسیده است. طبسی گفت: این نوع 
درمان، نسبت به همو دیالیز نجات بخش تر، مناسب تر 
و اقتصادی تر است؛ هزینه همودیالیز ۹۶ هزار تومان و 
هزینه دیالیز صفاقی ۶2 هزار تومان است و اگر بیماران 
به سمت این نوع درمان سوق یابند، سبک زندگیشان 
بهتر می شود و برای کشور هم به لحاظ اقتصادی مقرون 
به صرفه تر است. ستاری هم در مراسم رونمایی از این 
تولیدات داروسازی ثامن گفت: ۵0 تا ۶0 درصد صادرات 
دانش بنیان ما در حوزه بیوتکنولوژی صورت می گیرد 
و آمادگی داریم به هر شکلی که داروسازی ثامن در این 
حوزه وارد شود، همکاری کنیم. ما در حوزه پزشکی 
قدرت اول منطقه هستیم و 22 داروی بیوتیک تولید 
می کنیم درحالی که ترکیه به عنوان رقیب علمی ما 
حتی یک دارو در این زمینه تولید نمی کند. بنابراین 
باید از این ظرفیت برای بازارسازی شرکت ها و توسعه 

آنها استفاده کنیم. حجت الاسلام احمد مروی، تولیت  
آستان قدس رضوی هم در این مراسم با بیان اینکه 
آستان قدس رقیب بخش خصوصی نیست، افزود: ما 
نباید رقیب بخش خصوصی باشیم بلکه باید فضا را برای 
این بخش باز کنیم؛ اگر در حوزه ای قرار داریم و بخش 
خصوصی وارد شد، باید فضا را در اختیار آن قرار دهیم. 
آستان قدس باید در حوزه  شرکت های دانش بنیان و 
نگاه علمی داشتن به قضایا پیشگام باشد، کارهای ما باید 
ماندگار باشد و ماندگاری هر کاری ناشی از علمی بودن 
آن است لذا تأکید کردیم هر کاری در آستان قدس 
باید با یک پیوست علمی صورت گیرد. وی تاکید کرد: 
ما نگاه سوداگرانه در بخش اقتصادی نداریم؛ نگاه اولیه 
ما خدمت به مردم است. نباید در هر پروژه و طراحی و 
اقدامی که انجام می دهیم اول سود را بسنجیم بلکه باید 
نیاز کشور را ببینیم و مساله سود در مرتبه دوم قرار داد.

بدون برگزاری مراسم رسمی انجام شد

بهره برداری از اولین پل تیرقوسی شمال شرق کشور در مشهد

با حضور معاون علمی و فناوری رئیس جمهور صورت گرفت

رونمایی از ملزومات دیالیز صفاقی در مشهد

دنیای اقتصاد از آخرین وضعیت شیوع کرونا در خراسان رضوی و اقدامات مسوولان گزارش می دهد

ازاعلاموضعیتقرمزدرمشهدتادرخواستلغوقطارهایقم

   از 2مورد مثبت ابتلا به ویروس کرونا در مشهد یک نفر خودش و دیگری همسرش به قم سفر کرده اند

ضدعفونی کردن  حرم مطهر رضوی برای جلوگیری از شیوع کرونا
تولیت آستان قدس رضوی گفت: به شــرکت داروسازی ثامن و سایر 
مجموعه های بهداشتی آســتان قدس تاکید کرده ایم به صورت سه 
شیفته و شــبانه روز فعالیت کنند تا در صورت امکان، مایع ضدعفونی 

کننده را به طور رایگان در اماکن عمومی مشهد قرار دهیم
حجت الاســلام احمد مروی در مراســم رونمایی از دستاوردهای جدید شرکت 
داروسازی ثامن گفت: به دوستان بخش سلامت و شرکت داروسازی ثامن اعلام 
کردیم که فعالیت خود را افزایش دهند و اگر امکانات لازم را در اختیار دارند، مایع 
ضدعفونی کننده که مورد نیاز مردم اســت را به صورت شبانه روزی و سه شیفته 

تولید کنند.
مروی افزود: این تولیدات را در مســاجد، حســینیه ها و مراکز عمومی به صورت 
رایگان قرار می دهیم تا عده ای سوءاســتفاده گر نتوانند به فکر منافع خود باشند. 
همچنین حرم مطهر رضوی هم روزانه ضدعفونی می شود و تمام موارد بهداشتی را 
رعایت می کنیم.  مروی درباره برنامه ریزی برای کنترل بیماری در حرم رضوی ابراز 
کرد: با وزیر بهداشت تلفنی صحبت کردم و به دانشگاه علوم پزشکی هم در اینباره 
نامه نوشتم؛ ما در این زمینه دخالتی نداریم و همه امر را به آنها واگذار کردیم و هر 

نظری داشته باشند، تابع نظر آنها هستیم.

خبر مرتبط

  اماکن متبرکه حرم امام رضا)ع( به طور مداوم ضدعفونی می شود
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 درخواست رئیس اتاق ایران 
از جهانگیری برای مهار »کرونا«

دنیای اقتصاد- رئیس اتاق ایران در نامه ای از معاون اول 
رئیس جمهور درخواست کرد برای واردات اقلام پزشکی 
تشخیص و مهار کرونا، سیاست تشویقی در نظر گرفته شود.
غلامحسین شافعی با ارسال نامه ای به اسحاق جهانگیری، از او 
خواست زمینه تأمین و توزیع سریع ابزارهای مبارزه، تشخیص و 
مراقبت مبتلایان به ویروس کرونا از طریق واردات را فراهم آورد.

شافعی در این نامه، پیشنهاد کرده است برای سرعت بخشیدن 
به تهیه این ابزارها، برای مدتی محدود، واردات آنها با سیاست های 
تشویقی، از جمله اجازه واردات بدون انتقال ارز مدنظر قرار بگیرد. 
او با تأکید بر لزوم تأمین سریع نیازهای پزشکی مرتبط با کرونا 
اعلام کرده است: تشکل های اتاق ایران آمادگی دارند در چنین 
شرایطی تمام امکانات خود را برای رفع نیاز هم میهنان به کارگیرند 
و به هر نحوی که مصلحت باشد، اقدامات موردنیاز را انجام دهند. 

zدستور تشکیل ستادهای استانی کمک به حل بحران کرونا
شافعی همچنین طی نامه ای به روسای اتاق های سراسر کشور 
از آن ها خواست در راستای اجرای مسوولیت اجتماعی، با تشکیل 
ستادهای استانی، برای همکاری با سازمان های مسوول در تهیه و 
توزیع مواد و ابزارهای بهداشتی در مبارزه با ویروس کرونا اقدام کنند. 
رئیس اتاق ایران در نامه خود آورده است: فعالان بخش خصوصی 
در موقعیت کنونی، مسوولیت تاریخی و سنگینی در قبال دیگر 
فعالان اقتصادی و مردم شریف ایران دارند. لذا انتظار می رود اقدام 
در جهت تهیه ابزارهای مبارزه با ویروس کرونا را به طور جدی مد 
نظر قرار داده و ضمن همکاری با سازمان های مسوول در تهیه و 
توزیع مواد بهداشتی برای مردم به خصوص قشر نیازمند جامعه 

از هیچ تلاش دریغ نکنند.

بنیانگذار خراسانی صنعت خودروی ایران درگذشت

دنیای اقتصاد- محمود خیامی متولد 1308 در مشهد که 
با عنوان »پدر صنعت خودروی ایران« از او یاد می شد، نهم 

اسفندماه امسال در سن 90 سالگی در لندن درگذشت.
خیامی از چهره های نام آشنای صنعت ایران و از بنیان گذاران 
ایران خودرو و بانک صنعت و معدن بود. او با اینکه در لندن زندگی 
می کرد یکی از بزرگترین خیرین مدرسه ساز در ایران بخصوص در 
زادگاهش خراسان بود. خیامی که بیشتر در صنعت خودرو فعال 
بود با همکاری برادر بزرگترش احمد، شرکت  ایران ناسیونال )ایران 
خودرو فعلی( را پایه گذاشت و برادر بزرگتر بانک صنعت و معدن، 
فروشگاه زنجیره ای کوروش )قدس فعلی( و اولین کارخانه مبل 
ایران )مبلیران( را پیش از انقلاب ۵7 در ایران بنیانگذاری کرده بود. 
پس انقلاب او چندین نمایندگی مرسدس بنز در امریکا و انگلستان 

را اداره می کرد و به کارهای خیریه مشغول بود.
به نوشته وبگاه اقتصادگردان، خیامی در سال های اخیر صد و 
ده مدرسه به نام امام علی در روستاهای منطقه خراسان ساخته 
و هشت مجموعه بزرگ آموزشی نیز به نام ثامن الائمه در مشهد 
احداث کرده اســت. او همچنین ســاخت هجده مجموعه کار و 
دانش را در خراســان به پایان رسانده که هجده میلیارد تومان 
هزینه دربرداشته  است. به علت سابقه  همکاری خیامی با شرکت 
مرسدس بنز آلمان، او توانست از این شرکت اعتبار بگیرد و در خارج 
از ایران، مجددا کار خودش را به عنوان یک فروشنده از صفر شروع 
کند؛ امروز خانواده خیامی یکی از نمایندگی های فروش شرکت 
مرسدس در انگلیس و آمریکا را دارد. محمود خیامی با ثروتی که 
از فروش مرسدس در آمریکا کسب کرد، شروع به ساختن مدرسه 
در زادگاه خود کرد و امروز از او به عنوان یکی از بزرگترین مدرسه 

سازان تاریخ کشور یاد می شود.
zمجموعه فعالیت های اقتصادی- اجتماعی برادران خیامی طی پنج دهه

1-  کارخانه لاستیک سازی بریجستون ایران
2-شرکت پیستون سازی ایران

۳- کارخانه پولی رنگ )تولیدکننده رنگ اتومبیل(
۴- کارخانجات رضا در مشهد برای تولید سپر و رینگ اتومبیل

۵-کارخانه جوش اکســیژن در مشــهد با سهم 2۵ درصدی 
ایران ناسیونال

۶-کارخانه ایدم در تبریز برای تولید موتور
7-کارخانه فنرسازی در جاده کرج
۸-کارخانه تولید شن ریخته گری

۹-کارخانه تولید موتور اتومبیل برای تولید قسمت هایی از سیلندر 
و رینگ و پیستون اتومبیل

10-هنرستان مدرسه صنعتی ایران ناسیونال برای تربیت تکنسین 
در جاده قدیم کرج

11- هنرستان بزرگ صنعتی مشهد
12-بیمارستان بزرگی در مشهد

1۳-مرکز مبارزه با سرطان در خیابان کوهسنگی مشهد
1۴-احداث 12 باب واحد آموزشــی در 12 شهر از استان های 

خراسان )محمود خیامی(
1۵-احداث هشت باب واحد آموزشی در شهر مشهد به نام امام 

هشتم )محمود خیامی(
1۶-شروع احداث 110 واحد آموزشی روستایی به نام محمودیه 

در خراسان
17-فروشگاه زنجیره ای کوروش.

دنیای اقتصاد، راضیه آزادوار-   همایش ملی 
توسعه پایدار با رویکرد بهبود محیط کسب و 
کار که در 6 سال گذشته به همت اتاق بازرگانی 
خراسان رضوی برگزار شد، در تمامی دوره 
هایش به نکاتی در باب دلایل عدم اجرای کامل 
قانون بهبود مستمر فضای کسب و کار پرداخت 
و راه حل هایی هم پیش پای مجریان قرار داد. قرار 
بود هفتمین دوره این همایش هفتم اسفندماه در 
مشهد برگزار شود اما با توجه به شیوع ویروس 
کرونا در کشور و در پی آن، لغو شدن اکثر 
همایش ها و نشست ها، نمایشگاه ها و برنامه هایی 
از این دست، این برنامه هم لغو و به وقت دیگری 
موکول شد. اما دیدگاه ها در خصوص میزان تحقق 
این قانون متفاوت است. گروهی سطح تحقق مفاد 
آن را خوشبینانه 20درصد و شماری تا 50درصد 
عنوان می کنند اما همگی آن ها متفق القول 
هستند که ابعاد مهمی از قانون مذکور، هنوز به 
مرحله اجرا در نیامده است.  در بیان دلیل عدم 
تحقق آن هم نظرات مختلفی بیان می شود. 
شماری ناهماهنگی بین دستگاه ها، نبود سیستم 
پشتیبانی و ضعف اهتمام نهادهای مختلف را 
عامل اجرا نشدن یا ناقص اجرا شدن قانون بهبود 
مستمر فضای کسب و کار می دانند و برخی هم 
معتقدند که مجلس نظارت کافی را بر حُسن اجرای 
قانون مذکور به عمل نیاورده است. در این میان 
شماری از منتقدان مصرانه می گویند که دولت 
تنها بخش هایی از این قانون را اجرایی کرده که 
به نفع خودش بوده است و باز تاکید می کنند که 
نگارندگان و مصوب کنندگان آن هم، اهرم های 
اجرایی کافی و وافی را برای تحقق قانون بهبود 

مستمر محیط کسب و کار، پیش بینی نکرده اند.
  
z چالش عمده فضای کسب و کار، عدم همکاری 

دستگاه های اجرایی است
اما قانونگذاران هم معتقدنــد این قانون از ابتدای 
تصویب به دلایل گوناگون اجرایی نشــده و در چند 
ســال اخیر، برخی از مفاد آن اجرایی شده و برخی 
دیگر در دست اجراست؛ حمیدرضا فولادگر، رئیس 
کمیســیون ویژه »حمایت از تولید ملی« مجلس در 
این باره می گوید: قانون بهبود مستمر محیط کسب و 
کار، در دولت دهم اجرایی نشد و عملا دولت یازدهم 
آن را کلید زد. تاکنون از سوی نمایندگان مجلس چند 
گزارش درباره میزان و نحوه اجرای این قانون تهیه و 
قرائت شده است. وی با بیان اینکه »قانون بهبود محیط 
کسب و کار مشتمل بر 2۹ ماده و 1۹ تبصره است«، 
تصریح می کنــد: یکی از آخرین گزارش هایی که در 
خصوص میزان اجــرای این قانون در مجلس قرائت 
شد، از عدم تحقق ۵0 درصد احکام آن خبر می داد؛ 
طبق این گزارش، ۵0 درصد دیگر هم یا به مرحله اجرا 
درآمده و یا در دست پیگیری و در مسیر اجرا است. به 
بیان دیگر آیین نامه های بخش های مختلفی از قانون 
مذکور، به تازگی تهیه شده و زمینه هایی برای اجرای 
آن ها فراهم آمده است. گزارش دیگری هم درصدهای 
مزبور را یک سوم محقق شده، یک سوم در دست اجرا 

و یک سوم تحقق نیافته عنوان می کند.
فولادگر می افزاید: کمیسیون اقتصادی هم گزارشی 
درباره نحوه اجرای این قانون تدوین کرد که البته در 
صحن علنی مجلس قرائت نشــد. در حال حاضر هم 
برخی از نمایندگان در حال تهیه گزارشی از ابعاد اجرا 
و تحقق این قانون و به روزرسانی آخرین اطلاعات در 
باب آن هســتند. وی بیان می کند: وزارت اقتصاد در 
دولت آقای روحانی بیش از سایر وزارتخانه ها با مجلس 
در خصوص این قانون همکاری داشته است. لذا اگرچه 
پیش تر اعلام شــده بود که با اعمال ماده 2۳۴ آیین 
نامه داخلی مجلس، دستگاه هایی که به هر دلیل قانون 
بهبود مستمر محیط کسب و کار را اجرا نکرده و عدول 
یا استنکاف داشته اند، به دستگاه قضایی معرفی خواهیم 
کرد اما فعلا از این اقدام صرف نظر شد. همکاری دولت 
را با مجلس در این حوزه، مطلوب می دانیم و به نتایج 

پیگیری های در دست انجام هم امیدواریم.
رئیس کمیسیون ویژه حمایت از تولید ملی مجلس 
یادآور می شــود: در حال حاضر چالش عمده فضای 
کسب و کار، عدم همکاری دستگاه های اجرایی است، 
نمایندگان مجلس سعی داشته اند که همواره خلاءهای 
موجود را حذف کنند. بر همین اساس هم بحث اصلاح 
موادی از اجرای سیاســت های کلی اصل ۴۴ قانون 
اساســی با محوریت تشکیل هیات مقررات زدایی و 
بهبود محیط کسب و کار در وزارت امور اقتصادی و 
دارایی انجام شد و در حال پیگیری زیرساخت هایی 

مثل درگاه مجوزها هستیم. 
zاخذ مجوزها از طریق فرآیند خوداظهاری

اما مجلس برای اجرایی شدن قانون بهبود محیط 
کسب و کار، ساختاری با عنوان »هیات مقررات زدایی 
و رفع موانع کســب و کار« را پیش بینی کرده است 
که به ریاســت وزیر اقتصاد در وزارت مذکور تشکیل 
می شود؛ البته این هیات متشکل از نمایندگان ۳ قوه 
است. توامان روسای اتاق های بازرگانی، تعاون و اصناف 
هم از ســوی بخش خصوصی، اعضای این هیات را 

تشکیل می دهند.

البته محســن کوهکن عضو هیأت مقررات زدایی 
و تســهیل صدور مجوزهای کسب و کار در مجلس 
معتقد است »به قانون بهبود مستمر محیط کسب و 
کار چند ایراد وارد است«؛ او تصریح می کند: ایراد اول 
این اســت که علی رغم آنکه هیات مقررات زدایی و 
تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار می تواند به جز 
ابطال مصوبات مجلس و مصوبات هیات دولت، بعضی 
از بخشــنامه های مخل کسب و کار را لغو و از درجه 
اعتبار ساقط کند، اما وجود ایرادات ساختاری در این 
قانون، ساز و کار ویژه خود را برای اصلاح می طلبد. برای 

نمونه، مقاومت شدیدی از سوی دستگاه ها در فرآیند 
اخذ مجوزها وجود دارد چنان که بعضی دســتگاه ها 
برای پاسخگویی به هر یک از استعلامات، استدلال های 
خاص خود را دارند. به همین دلیل کمیته ای متشکل 
از نمایندگان اعضای هیات مقررات زدایی از سازمان 
و وزارتخانه مربوطه دعوت به عمل می آورد و در آنجا 
مسائل شان را در فرصت کافی بررسی کرده و پس از 
دریافت پیشنهادات، جمع بندی نتایج کمیته به هیات 

مقررات زدایی ارجاع می شود. 
کوهکن یادآور می شود: اساسا رسالت هیات مقررات 
زدایی ایجاد پنجره واحد است، منتها این پنجره واحد به 
معنای واقعی کلمه هنوز شکل نگرفته است، دلیل آن 
نیز نوع رویکردی است که دستگاه ها در پیش گرفته 
اند. او می افزاید: در مجلس دهم با ۳ وزیر امور اقتصادی 
و دارایی در هیات مقررات زدایی دیدار داشــتیم و به 
آنها اعلام شد که بهبود فضای کسب و کار در گرو اخذ 
مجوزات از طریق خوداظهاری و پس از آن انجام کنترل 
و نظارت های لازم است. اگر متقاضی دریافت مجوز، 
کوچکترین اطلاعات غلطی را در فرآیند خوداظهاری 
ارائه کند، با او برخورد خواهد شد و مجوزهایش را لغو 

و نسبت به جریمه او اقدام خواهد شد. در واقع ما باید 
هزینه اطلاعات دروغ را به میزانی افزایش دهیم که 
مرتکب تخلف تکرار نشود. هر ۳ وزیر وقت هم با مسیر 
اخذ استعلامات از طریق خوداظهاری موافقت کردند.

این نماینده مجلس می گوید: در جلســات هیات 
مقررات زدایی از دستگاه های مختلف دعوت می کنیم 
تا بررسی های لازم را برای مجوزهایشان انجام دهند و 
نهایتا تعدادی از استعلام های آن دستگاه حذف می شود 
و برخی از مجوزها هم تعدیل می شــود تا به سمت 
کاهش موانع کســب و کار حرکت کنیم. با این حال 
تنها این مهم کفایت نمی کند و تا زمانی که به سمت 
و سوی فرآیند خوداظهاری حرکت نکنیم همچنان 

این مشکلات به قوت خود باقی است.
z 5 اقدام اصلاحی می تواند فضای کسب وکار کشورمان 

را 50 رتبه ارتقا دهد
۳0 دستگاه اجرایی در کشور، مسوول بهبود شاخص 
ســهولت انجام کسب وکار هستند و از این میان، 17 
دستگاه دولتی سهم بسزایی در این مهم دارند. اما با 
وجــود این همه نقش آفرینان و بازیگران موثر، ایران 
توانست در آخر گزارش شاخص سهولت کسب وکار 
بانک جهانی)2020(  تنها یک پله بهبود را تجربه کند 
و در جایگاه 127 جهان بایستد و عملا در میان 20 
کشور منطقه منا نیز رتبه کشورمان بدون تغییر نسبت 

به سال پیش از آن چهاردهم بوده است. 
علی فیــروزی رئیس مرکز ملی مطالعات پایش و 
بهبود محیط کســب وکار وزارت اقتصاد، با صراحت 
یکی از بزرگ ترین آسیب های محیط کسب و کار را در 
هم ریختگی و عدم یکپارچگی نظام مجوزدهی کشور 

عنوان می کند. 
وی با اشاره به وضعیت استعلام مجوزهای کشور، آن 
را کتابی1۸00صفحه ای برآورد کرده که عملا به غول 
ایجاد کسب و کار بدل شده است. وی توضیح می دهد: 
برای راه اندازی برخی از کســب و کارها در کشور باید 
تا 1۳0 مدرک از ســوی متقاضی جمع آوری و ارائه 
شود و این کلاف درهم پیچیده، در نگاه کلان به نفع 

سرمایه گذاری و کسب و کار نیست. 
z5 اقدام اصلاحی و 50 رتبه بهبود 

فیروزی با بیان اینکه ســال آینده مقرر است 10 
نماگر فضای کســب و کار به 11 مورد افزایش پیدا 
کند، می گوید: نماگر قــرارداد با دولت به نماگرهای 
گذشته افزوده می شــود. وی می افزاید: بررسی های 
انجام گرفته در مرکز مطالعات پایش و بهبود محیط 
کسب و کار وزارت اقتصاد حاکی از آن است که با انجام 
۶0 اقدام اصلاحی، رتبه ایران می تواند حدود 100 پله 
ارتقا کند و نکته قابل توجه آن است که ما می توانیم 
با انجام ۵ اقدام اصلاحی کاملا مشخص، قریب به ۵0 
رتبه در شــاخص های محیط کسب و کارمان بهبود 
داشته باشیم. این اقدامات شامل »راه اندازی پنجره 
واحد فیزیکی کسب و کار«، » ایجاد مجتمع قضایی 
دعاوی تجاری«، » تصویب لایحه پیشنهادی وثایق 
بانکــی«، » تصویب لایحه حمایت از ســرمایه داران 
خرد« و »لایحه آیین دادرسی تجاری« است که برای 
تحقق آنها پیگیری های خوبی در دست انجام است. 

فیروزی با اشاره به ساماندهی نظام مجوزدهی در 
کشور می گوید: در نتیجه آن سامانه مجوزهای کشور 
با عنوان سام، سامانه دادور و سامانه یاور به عنوان مرکز 
تماس فوریت های محیط کسب وکار ایجاد شده است.

رئیــس مرکز ملی مطالعات پایش و بهبود محیط 
کسب وکار وزارت اقتصاد این نکته را هم توضیح می دهد 
که برنامه ریزی شده تا با اصلاح بعضی برداشت ها، در 
اردیبهشت ماه 72.۵ روز فرایند شروع کسب و کار در 
ایران به ۳ روز تقلیل یابد. اگر این مهم محقق شــود 
در جهت بهبود محیط کسب و کار و رتبه کشورها در 

شاخص های مربوطه، اقدام  بزرگی برداشته ایم.
فیروزی نگاهی هم به فعالیت های هیات مقررات زدایی 
دارد و بیان می کند: حضور اتاق های بازرگانی، اصناف و 
اتاق تعاون در هیات مقررات زدایی از ضروریات است 
که اگر این بخش غیرحاکمیتی در هیات نباشند، پاشنه 

آشیل هیات مقررات زدایی خواهد بود. 

کوهکن:درجلساتهیات
مقرراتزداییازدستگاههایمختلف
دعوتمیکنیمتابررسیهایلازمرا
برایمجوزاتشانانجامدهندونهایتا

تعدادیازاستعلاماتآندستگاه
حذفمیشودوبرخیازمجوزهاهم

تعدیلمیشودتابهسمتکاهش
موانعکسبوکارحرکتکنیم

فیروزی:باانجام6۰اقداماصلاحی،
رتبهایرانمیتواندحدود۱۰۰پلهارتقا
کندونکتهقابلتوجهآناستکهما
میتوانیمباانجام5اقداماصلاحی
کاملامشخص،قریببه5۰رتبهدر
شاخصهایمحیطکسبوکارمان

بهبودداشتهباشیم

فولادگر:اگرچهپیشتراعلامشده
بودکهبااعمالماده234آییننامه
داخلیمجلس،دستگاههاییکهبههر
دلیلقانونبهبودمستمرمحیطکسبو
کاررااجرانکردهوعدولیااستنکاف
داشتهاند،بهدستگاهقضاییمعرفی
خواهیمکردامافعلاازایناقدام
صرفنظرشد

آخرین اقدامات مجلس و وزارت اقتصاد برای اجرای قانون بهبود محیط کسب و کار چیست؟

قانونیدربرزخاجرا

دنیای اقتصاد-  مدیرکل امور اقتصادی و دارایی 
خراســان رضوی می گوید: زمینه های فراوانی 
وجود دارد که با انجام اصلاح در آن ها، می توان 
بستر بهبود فضای کسب و کار را فراهم کرد و این 
موضوع به طور جدی در دستور کار وزارت اقتصاد 

و دارایی است.
حســین امیر رحیمی می افزاید: در 
خراسان رضوی حسب وظایف خود 
برنامه ها و اقدامات مهمی را در این 
رابطه پیگیــری می کنیم. به عنوان 
نمونه، از اوایل امسال مرکز خدمات 

ســرمایه گذاری، ۳0 مجوز پرُ مخاطب را احصاء کرده و 
برای 11 مورد آن، مسیر انجام کار را بررسی کرده است. 
نهایتا تحلیل ها و بررسی های انجام گرفته برای این موارد، 
به انضمام پیشنهادهای اصلاحی استان، در دو مرحله 
کارشناسی و از این میان، ۴مورد در شورای برنامه ریزی 
استان مصوب شد تا ساز و کارهای پیشنهادی در خصوص 
آن ها، در سطح اقتصاد ملی هم بررسی و اجرایی شود. 

وی توضیح می دهد: در یک نمونه از این اقدامات و برای 
اولین بار، هزینه-فرصت سرمایه گذار در روند اخذ مجوزها 
مورد بررسی قرار گرفت. یعنی مثلا اگر سرمایه گذاری به 
واســطه رویه های موجود، یک ماه دیرتر مجوز بگیرد، 

ماحصل تلاش او هم با تاخیر وارد فاز بهره برداری شده 
و میزان درآمد مشــخصی را از دســت می دهد. با این 
اقدام تلاش کردیم تا تصویری از هزینه هایی که بخش 
خصوصی و سرمایه گذاران، به واسطه رویه های موجود، 
متحمل می شوند را برای مسوولان دستگاه های متولی، 
شفاف و ملموس کنیم. امیررحیمی اشاره ای به گزارش 2020 
)Doing Business( بانــک جهانی می کند و توضیح 
می دهد: رتبه ایران در جمع 20 کشور منطقه منا 1۴ 
است. وی ادامه می دهد: رتبه کشورمان در گزارش 2020 
در 10 شاخص شروع کسب و کار، اخذ مجوزهای ساخت و 
ساز، دسترسی به برق، ثبت مالکیت، اخذ اعتبار، حمایت 

از سهامداران خرد، پرداخت مالیات، تجارت فرامرزی، الزام 
آور بودن اجرای قراردادها و ورشکستگی و پرداخت دیون 
به ترتیب 17۸، 7۳، 11۳، 70، 10۴، 12۸، 1۴۴، 12۳، 

۹0 و 1۳۳ بوده است. 
مدیرکل امور اقتصادی و دارایی اســتان نکته مهم را 
در تحلیل این گزارش، جایگاه ایران در شاخص »شروع 
کسب و کار« عنوان و اظهار می کند: رتبه 17۸ در این 
مولفه، تاثیر بسزایی در امتیاز کلی کشورمان دارد و گواه 
نامطلوب بودن رویه های مرتبط با این بحث در کشورمان 
است. به نظر می رسد اگر نیت به ارتقای رتبه ایران در 
این گزارش داریم، می توان با اصلاح گری در این بخش، 

جهش خوبی را رقــم زد و در جایگاه بالاتری در میان 
1۹0کشور جهان، قرار بگیریم.

اما از میان شاخص های مورد اشاره، »ورشکستگی و 
پرداخت دیون« )که ایران در آن افت دوپله ای داشته(، 
برای امیررحیمی حائز اهمیت است. او توضیح می دهد: 
باید این مساله مهم را بپذیریم که ورشکستگی به موقع 
بنگاه های اقتصادی بسیار مهم تر از آن است که سال ها 
با اهرم هایی نظیر اشتغال یا تولید کالای استراتژیک، آن 
را ســرپا نگه داریم. از این منظر، مسیری که باید برای 
اعلام ورشکستگی و پرداخت دیون طی شود، نیازمند 

اصلاحات بیشتری است.

مدیرکل اقتصاد و دارایی خراسان رضوی از اقدامی برای اولین بار در استان خبر داد

بررسی هزینه- فرصت سرمایه گذاران در روند اخذ مجوزها

شهردار مشهد:

ایجاد محیط کسب و کار موفق، در بستر یک جامعه امیدوار 
دنیای اقتصاد- محمدرضا کلایی شــهردار مشهد باور دارد که توسعه 
اقتصادی و بهبود زمینه ها برای ارتقای فضای کسب و کار، در بستر امید 
اجتماعی میسر می شود و به گفته خودش تلاش دارد تا شهر را سمت 
و سوی پویایی اقتصادی سوق دهد. کلایی می گوید: یکی از مهمترین 
مبانی ای که در اقتصاد مطرح می شود، اصل مبادله است؛ به این مفهوم که 
جامعه ای ثروتمندتر خواهد بود که مبادله بیشتری در آن صورت بگیرد. 
در نتیجه، برنامه ریزان و تصمیم سازان در هر جامعه ای باید زمینه را برای 
مبادلات و تعاملات تسهیل شــده اقتصادی فراهم آورند تا رونق رقم 
بخورد و به دنبال آن، شاخص های دیگر اقتصادی هم رو به بهبود بگذارد.  
شهردار مشهد تاکید می کند: ساختارها و سیستم هایی که هر کدام بر 
محیط کسب و کار اثرگذار هستند، باید به این توجه کنند که رونق و رفاه، 

در گرو فضایی پویا برای کسب و کار و فعالیت اقتصادی است. 

zشاخص »امید« به نفع رونق فضای کسب و کار
از کلایی در باب نقش مدیریت شــهری برای کمک به بهبود فضای کسب و کار 
می پرسیم. در جواب می گوید: در مدیریت شهری سه بخش اصلی وجود دارد که به 
نوعی با مقوله بهبود فضای کسب و کار در ارتباط هستند و ما در تلاش برای ارتقای 
ظرفیت  آن ها هستیم. قسمتی مربوط به شــفافیت و ارائه اطلاعات به ذی نفعان 
)عرضه کنندگان و تقاضا کنندگان( است که این را عموماً سعی کرده ایم از طریق 
سامانه های مختلف پیش ببریم یا زیرساخت هایی را که در روند ارائه مجوزها به 
صاحبان کســب و کارها وجود دارند را بهبود دهیم و مسیر فعالیت را با ابزارهای 

هوشمند، تسهیل و تسریع کنیم.  

شــهردار مشــهد بخش دوم را شــناخت جریان تقاضا و ایجــاد ظرفیت های 
عرضه )به تناسب آن( در سطح شــهر می خواند و می گوید: »وظیفه ما به عنوان 
مدیریت شهری آن است که اطلاعات لازم در این حوزه را تولید کرده و در اختیار 
سرمایه گذران قرار دهیم تا به اتکای آن، برنامه ریزی لازم را انجام دهند و سرمایه  
خود را به درستی و در ظرفیتی موثر، متمرکز کنند؛ در اولین نمایشگاه فرصت های 
سرمایه گذاری و اقتصاد شهری مشهد هم همین مهم دنبال شد و از قضا به شدت 
مورد استقبال صاحبان سرمایه قرار گرفت«. او سومین بحث را مرتبط با جذب و 
دعوت از سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی برای حضور در مشهد می داند و توضیح 
می دهــد: اجلاس هایی نظیر داووس و... کمک می کنند تــا فعالان اقتصادی در 
یک نقطه در کنار هم جمع شوند و به نوعی هم افزایی دست پیدا کنند. البته این 
رویدادها، فارغ از محتوایی که در آن ها ارائه می شــود، برکات دیگری هم دارند و از 
جمله آن، معرفی ظرفیت های منطقه به این افراد است تا به نوعی، زمینه ساز جذب 

سرمایه گذاری شود.
کلایی با بیان اینکه مطالعــات بین المللی برای محیط کســب و کار، الزامات و 
شاخص های متعددی تعریف کرده اند، می گوید: از مدت زمان ثبت یک شرکت 
و شــروع کسب و کار بگیرید تا حمایت ها و معافیت ها و یا امکانات و دسترسی ها، 
اما در کنار همه این ها، شــاخص دیگری هم وجود دارد که به باور من، بسیار حائز 
اهمیت می باشد و آن »امید« است. وی اعلام می کند: »امید« ظرفیت آن را دارد 
که با سرعت بالایی در سطح جامعه منتشر شده و افراد را مبتلا کند. جامعه ای که 
در آن امید وجود دارد، بیشتر مشتاق پویایی و گریزان از رخوت است پس به نسبت 
اشــتیاق به کار و فعالیت اقتصادی نیز افزون می شود و آحاد جامعه، خود را دارای 

انگیزه برای فعالیت در محیط کسب و کارشان می دانند. 

خبر مرتبط
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اخبار کوتاه
مدیرکل راه آهن خراسان:

سفرهای ریلی مشهد کاهش یافت
ایرنا- مدیرکل راه آهن خراسان گفت: 
تعداد مسافران وروردی و خروجی در 
مسیر ریلی مشهد از روزانه 38 هزار نفر 
طی هفته گذشته به روزانه حدود 30 هزار 

نفر در روزهای اخیر کاهش یافته است.
مصطفی نصیری ورگ افزود: به عنوان مثال پیش از این روزانه 
سه قطار مسافربری با مجموع هزار و 200 مسافر از قم وارد مشهد 

می شد که این تعداد در کل هفته گذشته چهار قطار بوده است.
وی درباره اقدامات این اداره کل در راستای مقابله با شیوع کرونا در 
ایستگاه راه آهن مشهد اظهار داشت: تاکنون دستورالعمل خاصی 
برای پایش سلامت یا بررسی مسافران قطار شهرهایی نظیر قم و 
گیلان ابلاغ نشده است و کاهش قطارها نیز به خاطر کاهش تعداد 

مسافر بوده است.
وی گفت: بعد از هر سفر، سالن قطار، داخل کوپه ها و بویژه 
دستگیره ها و مکان هایی که در معرض تماس دست مسافران قرار 

دارند با مواد ضد عفونی کننده گندزدایی می شود.
نصیری ورگ به تداوم استفاده از روبالشی یکبار مصرف و ملحفه 
های شسته شده در قطارها اشاره کرد و افزود: مسافرانی که علائم 
خاص بیماری داشته باشند توسط مهمانداران در یک کوپه خالی 
میزبانی شده و به محض رسیدن به ایستگاه بین راهی یا مقصد، 
توسط عوامل اورژانس و پزشکی محلی مورد معاینه قرار می گیرند.

مدیرکل آموزش و پرورش خراسان رضوی خبر داد
راه اندازی سامانه اینترنتی آموزش مجازی 

دانش آموزان 
ایرنا- مدیر کل آموزش و پرورش خراسان 
رضوی گفت: سامانه اینترنتی آموزش 
مجازی دانش آموزان این استان از روز 

شنبه دهم اسفند راه اندازی شد.
قاسمعلی خدابنده افزود: در راستای توجه 
بیشتر به آموزش های مجازی سامانه Lms.razaviedu.ir به 
عنوان یکی از درگاه هایی که امکان برگزاری کلاس مجازی دارد، 
راه اندازی شده است. وی ادامه داد: این سامانه با ثبت درخواست 
در سایت IT.razaviedu.ir در اختیار معلمان و دانش آموزان قرار 
می گیرد. آموزش به هیچ وجه تعطیل نمی شود و تحت هر شرایط 
خاص ادامه دارد. خدابنده افزود: با توجه به تعطیلی مدارس تا روز 
دوشنبه هفته جاری و مشخص نبودن روند تعطیلی  آنها، این سامانه 
با هدف آموزش به دانش آموزان و فعال نگه داشتن ذهن آنان راه 

اندازی شده است.
استان خراسان رضوی با بیش از یک میلیون  و ۳00 هزار 

دانش آموز دارای ۹ درصد جمعیت دانش آموزی کشور است.

دبیر انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرتی:
بیش از ۷۰ درصد مردم متقاضی ابطال خدمات 

سفر خود هستند
ایسنا- دبیر انجمن صنفی دفاتر خدمات 
مسافرتی خراسان رضوی گفت: آنچه 
اکنون با آن مواجهیم، نشان دهنده این 
است که حداقل بالای 70 تا 80 درصد مردم 

متقاضی ابطال خدمات خود هستند.
مجید فرقانی درباره درصد لغو خدمات سفر در استان با شیوع 
ویروس کرونا، اظهار کرد: هنوز نمی توان درصدی را در این باره 
مشخص کرد؛ چراکه تعداد مراجعان برای استرداد آن قدر زیاد است 
که آژانس ها با حجم زیادی از مراجعه مواجه شدند و اگر بخواهیم 
آماری بگوییم، تا انتهای این هفته می توان درباره درصد ابطال 
تورهای نوروزی و یا پروازهای از قبل خریداری شده برای نوروز 
عددی ارائه داد. اما آنچه اکنون با آن مواجهیم، نشان دهنده این 
است که حداقل رقمی بالای 70 تا ۸0 درصد مردم متقاضی ابطال 

خدمات خود هستند.
فرقانی درباره دستورالعمل ساز و کار »لغو سفر« و ابلاغ آن به 
آژانس های مسافرتی سطح استان، ضمن اشاره به این که اکنون 
شرایط اضطرار اعلام شده است، بیان کرد:  در قراردادهای تور، بندی 
داریم که به آن »شرایط اضطرار« می گویند و طبق این بند اکنون 
چنین شرایطی اعلام شده و اگر کسی بخواهد اقدام به ابطال کند، 
دفاتر خدمات مسافرتی بدون هزینه باید این ابطال را انجام دهند. 

مدیرعامل سازمان فاوا شهرداری مشهد خبر داد
ثبت نام الکترونیک تحویل نهال رایگان

دنیای اقتصاد- مدیرعامل سازمان فاوا 
شهرداری مشهد از ثبت نام الکترونیک 

تحویل نهال رایگان خبر داد.
محمد جواد رجائیان با بیان این خبر افزود: در 
سال های گذشته فرایند ارائه نهال به شهروندان 
در این فصل، با ثبت نام قبلی و مراجعه حضوری متقاضیان به مراکز 
معرفی شده صورت می گرفت که تغییر شیوه تحویل نهال به شکل 
کنونی، سهولت بیشتری را در زمینه دریافت نهال برای شهروندان 

به همراه دارد.
وی با اشاره به نحوه ارائه این خدمت گفت: متقاضیان می توانند 
با ورود به سامانه خدمات الکترونیک شهرداری مشهد، اطلاعات 
مکانی و مشخصات خود را در بخش »تحویل رایگان نهال« که 
زیرمجموعه »خدمات شهری« است، وارد نمایند. شهرداری هر 
یک از مناطق با تجمیع درخواست ها، زمان تحویل نهال ها را از طریق 

پیامک به اطلاع شهروندان می رساند.
وی تصریح کرد: هر فرد با ارائه کد ملی می تواند تا ۳ نهال 
درخواست نماید که بسته به خواست افراد، مثمر یا غیرمثمر خواهد 
بود. همچنین در صورت نیاز، نیروهای شهرداری در کاشت نهال، 

شهروندان را یاری خواهند کرد.

حسینپورحجار:
اتحادیهصنفیتاکنونهیچ
عکسالعملیرانشانندادهوظاهرا
خبرانتشارویروسکرونابهآنها
نرسیدهاست؛ماهیچراهکاروپیامی
رادریافتنکردیموبازهمضعف
اتحادیههایصنفیراشاهدهستیم

شریعتیمقدم:یکیازپیشنهادهایی
کهبهاستاندارارائهشدهایناست

کهسازمانصمتبهعنوانمتولیدر
ارتباطباشرکتهایتولیدکنندهمواد

بهداشتیوضدعفونیکننده،سعی
کنداینموادرابهقیمتکارخانهبه

دستمصرفکنندهبرساند

دنیای اقتصاد، سارا نیکان-  این روزها آنقدر 
خبرهای بیماری ناشی از ویروس جدید کرونا 
داغ شده و حرف های ضد و نقیض می شنویم که 
هراس و وحشت بزرگی را در ما به وجود آورده، در 
حدی که دلمان نمی خواهد پایمان را از خانه بیرون 
بگذاریم و هر روز که می خواهیم به محل کارمان 
برویم، دعا می کنیم که ای کاش در خانه هایمان 
می ماندیم اما بالاخره نباید چرخه تولید کشور از 
حرکت بایستد و جبهه اقتصادی کشور  با وجود 

تمامی مشکلات به کار خود ادامه می دهد. 

همه می دانیم نیروی انسانی از مهمترین سرمایه های 
هر بنگاه اقتصادی به حساب می آید تا جاییکه اگر هر یک 
از نیروهایش با مشکلی به ویژه در حوزه سلامتی مواجه 
شود، این سیستم است که دچار آسیب می شود. بنابراین 
مسوولان این بنگاه ها کمر همت بستند تا بتوانند فضای 
امن و بهداشتی را برای کارکنانشان ایجاد کنند اما کمبود 
مواد ضدعفونی کننده و ماسک و در دسترس نبودن آنها 

کار را دشوار کرده است.
به گفته برخی مسوولان می توان به راحتی ماسک و یا 
موادضدعفونی را در مراکز بهداشت تهیه کرد اما متولیان 
و مسوولان کارخانجات می گویند آنقدرها هم تهیه آنها 

آسان نیست و هر روز به دنبال این مواد هستند. 
علی شریعتی مقدم، رئیس کمیسیون کشاورزی و 
صنایع غذایی اتاق بازرگانی ایران و صادرکننده نمونه 
زعفران با تاکید بر اینکه درباره ویروس جدید کرونا 
مهمترین مساله آگاهی داشتن و آگاهی دادن است، 
اظهار می کند: برای رعایت بهداشت در محیط کار، 
تیمی متخصص متشکل از افراد طب کار، پزشکان، 
مشاور دینی و بخش فنی را تشکیل دادیم. با استفاده 
از اطلاعات معتبر وزارت بهداشت و سازمان بهداشت 
جهانی)WHO(، پوسترهایی را تهیه کردیم و در کنار 
آن، دوره های آموزشی برگزار کردیم و تمرکز ما بیشتر بر 

روی این مقوله بوده است. 
زمان بندی شیفت کاری برای کاهش ارتباط کارگران

یکی از دلایلی که باعث می شود، آسیب پذیری در برابر 
این بیماری عفونی بیشتر شود، بی توجهی و نادیده گرفتن 
به این مساله است، شریعتی مقدم  با بیان این نکته تصریح 
می کند: البته سطح قابل توجهی از نگرانی و دقت روی این 
بیماری در سطح جامعه به وجود آمده که باعث می شود 
بیشتر به نکات بهداشتی توجه شود. همچنین در تلاش 
هستیم برنامه ریزی مناسبی در محیط کار داشته باشیم 
تا تماس و ارتباط افراد با یکدیگر در شیفت کاری، زمان 
استراحت و ناهار کاهش یابد. علاوه بر آن، ایستگاه های 

ضدعفونی دست ها در محل هایی تعبیه شده است.
مدیرعامل گروه بین المللی نوین زعفران می افزاید: 
اگرچه اکنون فصل برداشت زعفران نیست و در شرایط 
خاصی انبار و حفظ شده اما ما بر روی مبدا، یعنی 
کشاورزان و تولیدکنندگان زعفران کار می کنیم؛ موارد 
بهداشتی و ضدعفونی کننده ای را برای آنها درنظر گرفتیم 
که در حال آماده سازی و ارسال هستند تا فرهنگ مقابله 
با این ویروس و آگاهی بخشی در روستاها هم تقویت شود. 
همچنین یکی از مسائل مهم در این مقوله ایجاد کانال 
ارتباطی برای سایر اقدامات اعم از واکسن، اطلاعات جدید 

و... در آینده است که در این زمینه هم اقدام کرده ایم.
شریعتی مقدم تاکید می کند: چون سلامتی مساله با 
ارزشی است، نمی توان برای آن بودجه  محدودی را در 
نظر گرفت و هر گونه اقدام لازم در این راستا باید صورت 
گیرد. همچنین با حمایت سازمان صمت و استانداری، در 
حال مکاتبه با شرکت های تولید مواد ضدعفونی کننده 
هستیم تا از طریق واسطه ها این مواد را تهیه نکنیم. 
یکی از پیشنهاداتی که به استاندار ارائه شده این است که 
سازمان صمت به عنوان متولی در ارتباط با شرکت های 
تولیدکننده مواد بهداشتی و ضدعفونی کننده، سعی 
کند این مواد را به قیمت کارخانه به دست مصرف کننده 

برساند.
zگلایه از بی توجهی اتحادیه های صنفی 

یک تولیدکننده پوشاک هم درباره ابلاغیه های 
سازمان های دولتی در رابطه با این بیماری می گوید: ما 

زیر نظر اتاق اصناف هستیم و اتحادیه صنفی تاکنون 
هیچ عکس العملی را نشان نداده و  ظاهرا خبر انتشار 
ویروس کرونا به آنها نرسیده است؛ ما هیچ راهکار و پیامی 
را دریافت نکردیم و بازهم ضعف اتحادیه های صنفی را 
شاهد هستیم. تا الان امکاناتی از سوی سازمان های دولتی 
در اختیار ما قرار نگرفته و به طور مستقل مواد ضدعفونی 

کننده را تهیه می کنیم.
جوادحسین پور ادامه می دهد: تعامل بسیار زیادی 
با کارکنان داریم و در صورت هر گونه بیماری مانند 
سرماخوردگی، مرخصی با حقوق می دهیم تا با خیالی 
آسوده استراحت کنند. به قول معروف »ما در مشکلات 
استخوان خرد کرده ایم« و چون سلامتی برای ما اهمیت 
بالایی دارد، بنابراین تلاش می کنیم که در چرخه کار 
مشکلی ایجاد نشود. بر اساس پروتکل های وزارت 
بهداشت موارد بهداشتی را رعایت می کنیم و چون 
محصولات با دست ارتباط زیادی دارند، کارکنان از 

دستکش جراحی استفاده می کنند. علاوه بر این، اکثر 
کارکنان از ماسک استفاده می کنند و محل هایی برای 

ضدعفونی دست هم در نظر گرفته شده است.
مدیرعامل تولیدی پوشاک اطمینان مشهد می افزاید: 
برای تهیه مواد ضدعفونی کننده به طور مستقیم با یکی 
از تولیدکنندگان این مواد در ارتباط هستیم و به طور 
نسبتا عمده این مواد را خریداری می کنیم. البته هزینه 
این اقدامات در هزینه های مالی جاری شرکت قرار گرفته 
چراکه سلامتی نیروی انسانی برای ما اهمیت بالایی دارد 
و محدودیتی را در نظر نگرفتیم و بدون حمایت ارگان 

دولتی و مستقل در این راستا عمل می کنیم.
z یک کارگر: در کارخانه ما از دود کردن اسپند

برای ضدعفونی استفاده می شد
اما یکی از کارگران یکی ازشرکت های تولیدکننده 
قطعات خودرویی خراسان رضوی می گوید: در هفته اولی 
که موضوع شیوع ویروس در ایران مطرح شد، هیچ گونه 

اقدامی برای افزایش سطح بهداشت در شرکت ما انجام 
نشد و برخی از کارکنان خود دست به کار می شدند. البته 
از حق نگذریم قبل از ورود کارکنان اسپند دود می کردند 
تا محیط ضدعفونی شود! کمی بعد هم یک گروه تشکیل 

شد تا تمامی ظروف مشترک جمع آوری شود.
این کارگر ادامه می دهد: از گروه خدماتی شرکت 
شنیدیم که در این گروه گفته شده بود، ماسک و ژل 
ضدعفونی به هر کسی داده خواهد شد. همچنین گفتند 
که میزها و دستگیره درب ها هم ضدعفونی خواهد 
شد اما باز هم در طول ۸ ساعت کار، چنین کاری را 
مشاهده نکردم. وقتی از یکی از کارکنان خدماتی علت 
ندادن ماسک و ژل بهداشتی را جویا شدیم، گفتند که 
نتوانستند تا الان الکل و سایر موارد را پیدا کنند و واحد 

مرکز بهداشت شرکت در حال رایزنی است. 
او البته به غیر فعال شدن حسگر اثر انگشت و ثبت ورود 
و خروج ها در دفتر نگهبانی و وجود دستگاه حرارت سنج 

در این کارخانه به عنوان اقداماتی برای پیشگیری از شیوع 
کرونا اشاره می کند.

z مسوول یک کارخانه: نتوانستیم از مراکز بهداشت
مواد ضدعفونی تهیه کنیم

مسوول یکی از واحدهای صنعتی هم درباره رعایت 
موارد بهداشتی در محیط کار عنوان می کند: علاوه بر 
اینکه آموزش های لازم را برای تمام کارکنان در نظر 
گرفتیم، برای ثبت ورود و خروج حسگر اثر انگشت را 
هم غیرفعال کردیم و ساعات حضور و غیاب به صورت 
تصویری تعریف شده است ؛البته تمام این اقدامات هزینه 
بسیاری دارد اما چون این مساله درباره سلامتی است، 
سقفی برای هزینه ها معین نشده است. همچنین مواد 

ضدعفونی کننده در اختیار نیروها  قرار دادیم.
زهی ، مسوول اداری چسب سامد می گوید: در 
اطلاعیه ای اعلام شده بود که می توان از مراکز بهداشت 
مواد ضدعفونی را تهیه کرد در حالی که تا به امروز 
نتوانستیم از این مراکز تهیه کنیم. من با مرکز بهداشت 
آب و برق تماس گرفتم اما گفتند که به ما دستورالعمل 
اجرایی ندادند. ارگانهای دولتی هم تنها رعایت موارد 
بهداشتی را ابلاغ می کنند و ما مواد ضدعفونی را به طور 
شخصی تهیه کرده و در اختیار پرسنل می گذاریم. اگر هر 
یک از نیروها دچار این بیماری شود، می تواند با مرخصی 
استعلاجی استراحت کند و واحد بهداشت مستقر در 
کارخانه به طور مستمر وضعیت را بررسی می کند تا به 
درستی دستورالعمل های ابلاغی از سوی وزارت بهداشت 

اجرا شوند.
قریب به دو هفته است که ویروس جدید کرونا در سطح 
کشور در حال شیوع است اما تا الان خبری از تعطیلی 
کارخانه ها و تعطیل رسمی از سوی دولت نیست و برخی 
کارخانه های بخش خصوصی دست به کار شدند و با توجه 
به تاکید وزارت بهداشت مبنی بر اینکه هفته جاری، پیک 
بیماری در ایران است، از روز شنبه 10 اسفند ماه تعطیلی 

خود را به کارکنانشان اعلام کردند. 
zامیدمان به بازار شب عید بود

یک تولیدکننده پوشاک هم می گوید: معضلی که 
با آن مواجه هستیم )بدون در نظر نگرفتن هزینه های 
ریالی(، نایاب شدن ماسک و مواد ضدعفونی کننده 
است. طی روزهای گذشته چندین داروخانه مراجعه 
کردیم اما نتوانستیم این مواد را بیابیم. ما از خود پرسنل 
درخواست کردیم که اگر توانستند این مواد را تهیه کنند 
و تمام هزینه های آن را متقبل می شویم. البته در کنار آن، 
رعایت موارد بهداشتی را هم به کارکنان آموزش داده ایم.

پایان هر سال فصل کاری مهم اصناف و تولیدکنندگان 
به ویژه در حوزه پوشاک به شمار می رود؛ شیوع این 
ویروس موجب کسادی بازارها شده است؛ علی واعظ با 
اشاره به این موضوع بیان می کند: اکنون باید بازار حال 
و هوای شب عید را می داشت اما وضعیت فروش نسبت 
به سال گذشته به یک پنجم رسیده است. حال این سوال 
ایجاد می شود که آیا سازمان های دولتی که به دنبال اخذ 
مالیات از بنگاه های اقتصادی هستند و سال به سال به 
مبالغ دریافتی شان اضافه می شود، آیا در این بحران ها هم 
در کنار فعالان اقتصادی هستند یا چشم خود را بر روی 

این اتفاقات می بندند؟
 مدیرعامل مانتو بلوط اضافه می کند: این مساله برای 
دولت و فعالان اقتصادی یک اتفاق غیرمنتظره  بود و 
باعث می شود که بنگاه های اقتصادی وارد یک بحران 
درونی شوند. بنابراین در این زمینه وظیفه دولت است 
که حمایت های واقعی را انجام دهد اما تنها در رسانه ها 
شاهد راهنمایی ها و بایدها و نبایدهایی بودیم و تاکنون از 
هیچ سازمان و ارگانی به ما مراجعه نشده و تنها اقدامی که 
از سوی دولت مشاهده کردیم، این بود که تمام جلسات 
و نشست ها لغو شده است. البته علی رسولیان معاون 
هماهنگی امور اقتصادی استاندار خراسان رضوی از تدابیر 
ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان برای حمایت های 
دولتی از صنافی که با شیوع کرونا متضرر شده اند، خبر داده 
و گفته است این حمایت ها در قالب رفع مشکلات تامین 
اجتماعی، استمهال معوقات بانکی و اعطای معافیت ها یا 

بخشودگی مالیاتی خواهد بود.

دنیای اقتصاد-  معاون هماهنگی امور اقتصادی 
استانداری خراسان رضوی گفت: متقاضیان زیادی 
برای راه اندازی واحد تولیدی الکل در استان وجود 
دارند که در این راستا در هفته گذشته، پنج مجوز 

جدید صادر شده است.
علی رسولیان اظهار کرد: به دلیل اهمیت 
تأمین کالاهای مورد نیاز مردم برای 
پیشگیری از شیوع بیماری کرونا کمیته 
مزبور ذیل ستاد استانی مبارزه با کرونا با 
همکاری دانشگاه های علوم پزشکی، 

دستگاه های نظارتی و اجرایی استان تشکیل شده است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری خراسان رضوی 

افزود: این کمیته وظیفه سیاستگذاری و بسترسازی برای 
افزایش تولید مواد ضدعفونی کننده و تجهیزات مورد نیاز 
مقابله با کرونا توسط واحدهای تولیدی زیر نظر سازمان 
صنعت، معدن و تجارت و دانشگاه های علوم پزشکی، تعریف 
شبکه توزیع این مواد و تجهیزات و ساماندهی توزیع آنها در 
سطح بازار و نظارت بر قیمتها کالاهای مورد نظر را برعهده 
دارد. رسولیان اضافه کرد: به دلیل اهمیت موضوع مقابله با 
کرونا، از ابتدای هفته تاکنون دو نشست کارگروه تعزیرات، دو 
نشست کارگروه تنظیم بازار و دو نشست با حضور صاحبان 
واحدهای تولیدی ملزومات پیشگیری از کرونا در استانداری 
خراسان رضوی برگزار شده است. نیازهای اولیه واحدهای 
تولیدکننده مواد و تجهیزات مقابله با کرونا توسط کمیته 

تأمین، توزیع و نظارت بر توزیع کالاهای مورد نیاز مقابله 
با کرونا شناسایی شده که عمده نیاز آنها به ماده الکل است. 
معاون اقتصادی استاندار افزود: افزایش تولید الکل به منظور 
تأمین نیاز واحدهای تولیدی مزبور، صدور مجوزهای جدید 
برای واحدهای تولیدی توسط دانشگاه علوم پزشکی، تسریع 
در شناسایی و ارزیابی تقاضاها و صدور مجوز برای متقاضیان 
راه اندازی واحدهای تولیدی در دستور کار قرار گرفته است.

وی اضافه کرد: متقاضیان زیادی برای راه اندازی واحد 
تولیدی الکل در خراسان رضوی وجود دارند که در این 
راستا در هفته گذشته پنج مجوز جدید برای متقاضیان در 
این زمینه صادر شده است. مسوول کمیته تأمین، توزیع و 
نظارت بر کالا برای مقابله با کرونا در خراسان رضوی گفت: 

افزایش شیفت کاری واحدهای تولیدی ملزومات مقابله با 
کرونا به ویژه تولید الکل، شناسایی واحدهای جدید متقاضی 
الکل و واردات این ماده از استان های دیگر از مصوبات این 
کمیته است. رسولیان افزود: در این کمیته مقرر شد دانشگاه 
علوم پزشکی مشهد و خانه صنعت معدن و تجارت خراسان 
رضوی نیازهای واحدهای تولیدی ملزومات مقابله با کرونا 
را شناسایی کنند تا این موارد در کارگروه ستاد تسهیل 
و رفع موانع تولید خراسان رضوی که روز یکشنبه هفته 
آینده برگزار می شود مطرح و به سرعت برای تأمین آن چاره 
جویی شود. وی ادامه داد: کل تولیدات مربوط به ملزومات 
مقابله با کرونا در ابتدا در اختیار دانشگاه های علوم پزشکی 
قرار می گیرد تا از طریق آنها نیازهای واحدهای درمانی، 

بیمارستانها و مراکز بهداشتی در زمینه کرونا تأمین شود. 
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری خراسان رضوی 
اضافه کرد: هم اینک مواد شوینده و ضدعفونی کننده به وفور 
در سطح بازار خراسان رضوی وجود دارد اما بر اساس ابلاغیه 
وزارت بهداشت، شبکه توزیع ملزومات پیشگیری و مقابله با 
کرونا توسط دانشگاه های علوم پزشکی ایجاد می شود و این 
شبکه خواهد توانست نیاز مازاد بر مراکز بهداشتی و درمانی 
را در اختیار مردم قرار دهد. رسولیان گفت: نظارت بر قیمت 
و توزیع مواد و تجهیزات مقابله با کرونا به صورت شبانه روزی 
از سوی بازرسان سازمان صنعت معدن و تجارت، مراکز 
بهداشت دانشگاه های علوم پزشکی و تعزیرات حکومتی در 

سطح استان خراسان رضوی در حال انجام است.

دنیای اقتصاد از تاثیرگذاری ویروس جدید کرونا بر اقتصاد خراسان رضوی گزارش می دهد

سایهشیوعویروسبرکسبوکار

معاون اقتصادی استاندار خبر داد

صدور ۵ مجوز برای راه اندازی واحد تولیدی الکل در خراسان رضوی

رئیس اتاق اصناف مطرح کرد

خلوت شدن بازار مشهد به خاطر »کرونا« 
دنیای اقتصاد- رئیس اتاق اصناف مشهد گفت: در روزهای پایانی سال 
برخلاف سالهای گذشته اصناف مشهد عید ندارند و بازار این کلانشهر 

تحت تاثیر شیوع بیماری کرونا فوق العاده خلوت شده است.
به گــزارش ایرنا، محمود بنانژاد بــه پیامدهای اقتصادی- 
اجتماعی ناشی از برداشتهای افراد و ذهنیت عمومی نسبت 
به بیماری مســری و نوظهور کرونا اشاره و بیان کرد: سایه 
وضعیت ناشی از پدیده کرونا در چنین ایامی آنچنان بر بازار 
مشهد سنگین شده که وضعیت فعالیت های اصناف را دچار 

رکود و کسادی شدید کرده است.
رئیس اتاق اصناف مشهد گفت: رســتورانها، تالارهای پذیرایی، فروشندگان 
شــیرینی و آجیل، واحدهای عرضه فســت فود، کارگاه های خشکشــویی ، 
قالیشــویی و همچنین برخی دیگر از صنوف خدماتــی زیان دیدگان اصلی 

وضعیت کنونی بازار در سطح این کلانشهر هستند.
بنانژاد افزود: اعلام تعطیلی نمایشگاه های عرضه مستقیم کالای بهاره هم که 
سبب شکل گیری اجتماعات پر رفت و آمد می شوند و در شرایط وجود بیماری 
مسری فعالیت آنها به صلاح ســلامت عمومی نیست، مزید بر علت شده زیرا 
فرصت کســب درآمد را از اصنافی که به فعالیت تجــاری در چنین بازارهای 
نمایشگاهی امید بسته بودند گرفته اســت. وی ادامه داد: همچنین از سوی 
مراجع مسوول به تالارهای پذیرایی و رستورانهای فعال در سطح مشهد توصیه 
شــده تا در صورت انصراف سفارش دهندگان از رزروها و سفارش های قبلی، با 

هرگونه درخواست مشتریان مبنی بر لغو قراردادهای پیشین موافقت کنند.
رئیس اتاق اصناف مشهد گفت: هرچند وضعیت بازار در مورد فروش کالاهای 
بهداشــتی و اقلامی همچون ماسک، مواد ضدعفونی  و شوینده های مورد نیاز 

برای اقدامات پیشگیرانه از بیماری، وضعیت بهتری نسبت به گذشته پیدا کرده 
اما سایر صنوف فعال در سطح کل بازار مشهد هم اینک وضعیت مناسبی در امر 

فروش و تجارت کالا و خدمات ندارند.
بنا نژاد به وجود رکود در بازار تا پیش از بروز بیماری مسری کرونا اشاره و بیان 
کرد: مطرح شــدن این پدیده آن هم در روزهای پایان سال که اصناف امید به 
افزایش حجم فروش و تجارت را داشتند رکود حاکم بر بازار را در این کلانشهر 
تشدید کرده اســت. وی اضافه کرد: با وضعیت حاصل از این روند، پیش بینی 
می شود حتی در صورت توقف تدابیر عمومی پیشــگیرانه از شیوع بیماری 
مســری و پایان یافتن نگرانیهای اجتماعی آن، باید منتظر »پدیده کرونا 2« 
مختص حوزه اقتصاد کشور به ویژه برای اصناف توزیعی، عرضه و فروش کالا و 
خدمات باشیم. رئیس اتاق اصناف مشهد گفت: نگرانی جدی کنونی در ارتباط 
با تبعات اقتصادی بروز بحران کرونا برای صنوف این است که فعالان بازار که 
در هر شرایطی مجبور به صرف هزینه های ثابتی مانند حقوق کارگران، اجاره 
مغازه، هزینه بیمه، آب، برق و گاز هستند لاجرم به خاطر کاهش درآمد قادر 

نباشند حتی از پس چنین هزینه هایی برآیند و بهای آنها را پرداخت کنند. 
بنانژاد به تدابیری برای مقابله با این وضعیت بازاریان اشاره و بیان کرد: نامه ای 
از سوی اتاق اصناف مشــهد برای ارائه به استانداری خراسان رضوی تنظیم 
شــده مبنی بر اینکه برای مدیریت صحیح این وضعیت تحمیلی بر بازار، به 
دستگاه هایی همچون ســازمان تامین اجتماعی، شرکت های آب، برق، گاز، 
اداره های امور اقتصادی و دارایی و نیز امور مالیاتی دستور داده شود تا در زمان 
سررسید دریافت بهای خدماتشان و ادای تکالیف قانونی مالی بازاریان، نسبت 
به فعالان صنفی انعطاف نشــان دهند و در دریافت هزینه ها از آنان مساعدت 

صورت گیرد.
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